

Digital Witchcraft 2.0: Digital, spiritual and resistance

Sorcellerie numérique 2.0 : digital, spirituel et résistances

Lionel Obadia¹  and Olivier Servais² 

Social Compass

1–16

© The Author(s) 2026

Article reuse guidelines:

sagepub.com/journals-permissions

DOI: 10.1177/00377686261446177

journals.sagepub.com/home/scp

Abstract

This introductory article analyzes the contemporary transformation of witchcraft in the age of digital cultures. Rooted in the field of digital religion studies, online witchcraft transcends the institutional religious framework to engage with lived spirituality, identity, and social action. Social media fosters the emergence of cyber-covens, the viral spread of rituals, and the rise of feminist, queer, and environmentalist figures of resistance. Situated between traditional heritage and technological hypermodernity, these practices reconfigure the relationships between the sacred, subjectivity, and technology. The article highlights the role of algorithms and platforms in the visibility and standardization of these practices,

Résumé

Cet article introductif analyse la transformation contemporaine de la sorcellerie à l'ère des cultures numériques. Inscrite dans le sillage des digital religion studies, la sorcellerie en ligne déborde le cadre religieux institutionnel pour investir la spiritualité vécue, l'identité et l'action sociale. Les réseaux sociaux favorisent l'émergence de cyber-covens, la circulation virale de rituels et l'affirmation de figures de résistance féministe, queer et écologiste. Entre héritage traditionnel et hypermodernité technologique, ces pratiques reconfigurent les relations entre sacré, subjectivité et technique. L'article met en évidence le rôle des algorithmes et des plateformes dans la visibilité et la standardisation

¹Université Lyon 2, France

²UCLouvain, Belgium / Belgique

Corresponding authors :

Olivier Servais, LAAP, University of Louvain, Place Montesquieu, 1/1 bte L2.08.01, Louvain-La-Neuve, 1348, Belgium.

Email : olivier.servais@uclouvain.be

Lionel Obadia, LARHRA, Université Lyon 2 Lumière, 5 avenue Pierre Mendès France, 68676, Bron, France & HT2SI, CNAM, 292 Rue Saint-Martin, 75003 Paris, France.

Email : lionel.obadia@univ-lyon2.fr